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REVISTA PRESEI 
 

 Sindicaliştii de la Sanitas anunţă proteste pentru martie şi aprilie 
Membrii Federaţiei Sanitas au stabilit un calendar al protestelor, care vor începe pe data de 6 martie şi vor 
culmina pe 3 aprilie, când se va organiza un miting de amploare în Bucureşti. Sindicaliştii din Sănătate spun că 
Legea Salarizării, adoptată în 2017, a dus la pierderi din venituri. 
„Actele normative cu caracter salarial din ultimii doi ani sunt contradictorii şi au prevederi interpretabile care au 
condus la aplicarea lor neunitară şi discriminatorie. Ianuarie 2019 nu a adus creşteri reale de venituri salariaţilor 
care, conform Legii 153/2017, urmau să beneficieze de acestea, iar celor care au beneficiat de creşteri în martie 
2018, limitele impuse de OUG 114/2018 le-au produs pierderi importante de venituri”, se arată într-un comunicat 
al Federaţiei Sanitas. 
Astfel, Consiliul Naţional al Federaţiei SANITAS a hotărât să înceapă organizarea de acţiuni sindicale revendicative 
după următorul program: 
06.03.2019 – Pichetarea Ministerului Finanţelor Publice; 
13.03.2019 – Pichetarea Ministerului Sănătăţii; 
20.03.2019 – Pichetarea Ministerului Muncii şi Justiţiei Sociale; 
03.04.2019 – Miting în Bucureşti. 
„Revendicările Federaţiei SANITAS sunt: „Eliminarea din plafonul de 30% a indemnizaţiei de hrană şi a sporului 
pentru asigurarea continuităţii activităţii în unităţile sanitare şi de asistenţă socială; calcularea sporurilor şi a 
gărzilor la salariul de bază actual pentru toţi salariaţii din sistemul sanitar şi cel de asistenţă socială; asigurarea 
finanţării creşterilor salariale prin transfer de la bugetul Fondului naţional unic de asigurări sociale de sănătate; 
includerea contravalorii indemnizaţiilor pentru concediile de odihnă şi pentru concediile medicale în suma 
salariilor de bază de la nivelul ordonatorului de credite; eliminarea inechităţilor în ceea ce priveşte aplicarea 
Regulamentului de sporuri; corectarea inechităţilor din Legea 153/2017 şi includerea în Anexa II a tuturor 
categoriilor de personal din sănătate şi asistenţa socială. negocierea şi semnarea Contractului Colectiv de Muncă 
la nivelul Sectorului <<Sănătate. Activităţi sanitar-veterinare>>”, se mai arată în comunicatul Sanitas. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 SCANDAL în CEx al PSD pe nominalizarea noilor miniştri: Propunerile la Transporturi şi Dezvoltare sunt Răzvan 
Cuc şi Daniel Suciu/ Oprişan vrea un Congres pentru înlocuirea lui Dragnea de la şefia PSD 
Propunerile preşedintelui PSD, Liviu Dragnea, Ministerul Transporturilor şi cel al Dezvoltării, Răzvan Cuc şi Daniel 
Suciu, au dus la certuri în şedinţa Comitetului Executiv al partidului, au declarat surse politice pentru MEDIAFAX. 
Liviu Dragnea a propus ca la Dezvoltare să fie nominalizat Daniel Suciu, iar la Transporturi Răzvan Cuc, lucru care a 
provocat nemulţumire în rândul socia-democraţilor. Potrivit surselor citate, nemulţumirea a plecat de la faptul că 
Răzvan Cuc a fost ales deputat în Giurgiu, în organizaţia PSD condusă de Niculae Bădălău şi s-a transferat, recent, 
la organizaţia PSD Neamţ, condusă de Ionel Arsene.  
Propunerile liderului social democrat nu au fost încă votate în şedinţa Comitetului Executiv.  
Preşedintele PSD, Liviu Dragnea, a anunţat, marţi, înaintea şedinţei CEx, că Răzvan Cuc este susţinut de PSD 
Neamţ pentru funcţia de ministru al Transporturilor şi a precizat că Felix Stroe, liderul PSD Constanţa, nu poate să 
fie ministru, fiindcă nu este parlamentar. 
„Răzvan Cuc este membru la organizaţia PSD Neamţ de vreo două săptămâni. (...) Înţeleg îngrijorarea unor colegi 
din PSD Giurgiu, dar este membru în altă organizaţie. (PSD Neamţ îl susţine- n.r.) Foarte tare", a declarat 
preşedintele PSD, Liviu Dragnea, marţi, la Parlament. 
Dragnea a precizat, referitor la posibilitatea ca liderul deputaţilor PSD, Daniel Suciu, să conducă Ministerul 
Dezvoltării, să vadă ce va spune CEx. 
La rândul ei, Viorica Dăncilă a afirmat că cele două propuneri pentru Dezvoltare şi Transporturi vor fi decise în 
şedinţa Comitetului Executiv al PSD. 
„Să vedem ce spune CEx, avem şi noi nevoie de un vot în CEx. (...) De ce să vin deja cu nume şi să nu am votul CEx? 
Dacă CExnu este de acord cu propunerea mea!", a declarat Dăncilă. 
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Şeful Guvernului a spus că „e greu de spus” dacă cele două propuneri vor fi, de această dată, acceptate de 
preşedintele Klaus Iohannis. 
CEx al PSD se desfăşoară marţi la Parlament, de la ora 17.00, şedinţă în care social-democraţii vor decide noile 
propuneri pentru Dezvoltare şi Transporturi, după ce Olguţa Vasilescu şi Mircea Drăghici şi-au retras candidatura, 
în urma refuzurilor repetate ale lui Klaus Iohannis de a îi numi în funcţii. 
Decizia social-democraţilor urmează să fie luată în contextul în care Olguţa Vasilescu a anunţat, marţea trecută, că 
îşi retrage candidatura pentru funcţia de vicepremier şi ministru al Dezvoltării, în urma refuzului lui Klaus Iohannis 
de a o numi. La patru zile distanţă şi Mircea Drăghici a spus că îşi va retrage candidatura pentru portofoliul 
Transporturi, în contextul în care şeful statului nu a dat niciun răspuns în legătură cu nominalizarea sa în funcţie. 
Ministerele Dezvoltării şi Transporturilor sunt conduse interimar de Eugen Teodorovici şi Rovana Plumb. Ele nu au 
miniştri plini de la finalul anului precedent, iar interimatul la acestea expiră pe 20 februarie. 
Scandal la CEx. Oprişan vrea un Congres pentru înlocuirea lui Dragnea de la şefia PSD - surse 
Vicepreşedintele PSD Marian Oprişan i-a transmis lui Liviu Dragnea, în şedinţa CEx al PSD, că nu este „stăpânul 
partidului”, ci doar preşedintele, cerând organizarea unui Congres până la finalul anului pentru alegerea unei noi 
conduceri a formaţiunii, au declarat surse politice, pentru MEDIAFAX. 
Nemulţumirea lui Oprişan a venit din cauza faptului că Liviu Dragnea l-a propus pe Dan Suciu pentru Ministerul 
Dezvoltării şi pe Răzvan Cuc pentru cel al Transporturilor, spunând-i liderului PSD că nu poate lua decizii de unul 
singur ca şi cum ar fi „stăpânul partidului”, au explicat sursele citate. 
Cererea lui Oprişan nu a fost votată în CEx al PSD. 
Nominalizarea lui Răzvan Cuc la Transporturi a provocat tensiune în Comitetul Executiv şi din cauza că, acesta a 
fost ales deputat în Giurgiu, în organizaţia PSD condusă de Niculae Bădălău, însă s-a transferat, recent, la 
organizaţia PSD Neamţ, condusă de Ionel Arsene. 
Preşedintele PSD, Liviu Dragnea, a anunţat, marţi, înaintea şedinţei CEx, că Răzvan Cuc este susţinut de PSD 
Neamţ pentru funcţia de ministru al Transporturilor şi a precizat că Felix Stroe, liderul PSD Constanţa, nu poate să 
fie ministru, fiindcă nu este parlamentar. 
Social democraţii din Comitetul Executiv vor trebui să dea vot pentru a valida propunerile de numire la Ministerul 
Dezvoltării şi al Transporturilor. Acestea vor fi trimise, apoi, preşedintelui României, pentru a semna decretele de 
numire. 
CEx al PSD se desfăşoară marţi la Parlament, de la ora 17.00. În şedinţă în care social-democraţii vor decide noile 
propuneri pentru Dezvoltare şi Transporturi, după ce Olguţa Vasilescu şi Mircea Drăghici şi-au retras candidatura, 
în urma refuzurilor repetate ale lui Klaus Iohannis de a îi numi în funcţii. 
Decizia social-democraţilor urmează să fie luată în contextul în care Olguţa Vasilescu a anunţat, marţea trecută, că 
îşi retrage candidatura pentru funcţia de vicepremier şi ministru al Dezvoltării, în urma refuzului lui Klaus Iohannis 
de a o numi. La patru zile distanţă şi Mircea Drăghici a spus că îşi va retrage candidatura pentru portofoliul 
Transporturi, în contextul în care şeful statului nu a dat niciun răspuns în legătură cu nominalizarea sa în funcţie. 
Ministerele Dezvoltării şi Transporturilor sunt conduse interimar de Eugen Teodorovici şi Rovana Plumb. Ele nu au 
miniştri plini de la finalul anului precedent, iar interimatul la acestea expiră pe 20 februarie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia pentru buget a Senatului a amânat dezbaterea OUG 114 în domeniul fiscal 
Comisia pentru buget din Senat a amânat, marţi, cu o săptămână, dezbaterea OUG 114/2018 privind instituirea 
unor măsuri în domeniul investiţiilor publice şi a unor măsuri fiscal-bugetare. Liberalii au acuzat lipsa unui studiu 
de impact a ordonanei de urgenţă 
Comisia de buget a Senatului va avea pe ordinea de zi a şedinţei de marţi, săptămâna viitoare, dezbaterea 
raportului asupra proiectului pentru aprobarea ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 114/2018 care prevede 
măsuri fiscale, printre care şi introducerea „taxei pe lăcomie” pentru bănci. 
În debutul dezbaterii, PNL şi USR a propuns un amendament de eliminare a Ordonanţei, care a fost respins. 
Senatorul PNL Florin Cîţu a declarat că este necesar un studiu de impact pentru OUG 114. 
„Aş dori ca Ministerul Finanţelor Publice să prezinte studiul de impact făcut de BNR. Este inadmisibil şi jenant. Nu 
avem la această Ordonanţă un studiu de impact. Era datoria iniţiatorului să vină cu un studiu de impact. Dacă 
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avem aici Comisia Naţională de Statistică si prognoză ar trebui să le fie rusine pentru că ce au scris aici la impactul 
macroeconomic este jenant. Ai o OUG care intră în toată economia şi spune că doar că măsurile bugetare propuse 
conduc la menţinerea echilibrului bugetar. Să vină cu un studiu de impact. Ne trebuie un studiu de impact”, a 
declarat, marţi, în Comisia de buget, senatorul PNL Florin Cîţu. 
Florin Dănescu, preşedintele Asociaţiei Române a Băncilor, a declarat, marţi, la dezbaterea din Comisia pentru 
buget a Senatului, că există o percepţie greşită că peste tot în Europe există o taxă bancară şi, de asemenea, 
susţin consideră necesară existenţa unui studiu de impact. 
„Am transmis poziţia scrisă către comisia dumneavoastră în care detaliem impactul nedorit pe care întreaga 
economie românească încearcă să-l evite şi noi încercăm să-l evităm, de aceea şi terminăm adresa noastră, 
trecând prin impact, prin efectele nedotrite, prin comparaţiile cu motivele şi cu structura cu care Europa are astfel 
de cazuri, precizăm foarte clar că mai mult de jumătate din ţările Europei nu au niciun fel de taxă, pentru că s-a 
creat această percepţie că în Europa există o taxă bancară peste tot şi nu este aşa. De asemenea, amploarea 
acestei taxe este colosal de mare comparabil cu ce se intenţionează la nivel legislativ românesc. Există o 
comparaţie multiplicativă, de până la 30 de ori mai mare taxa rpomânească decât ce se întâmplă în celelalte ţări. 
(...) Şi noi credem că un studiu de impact este necesar”, a declarat Dănescu. 
În legătură cu raportul asupra acestui act normativ, liberalii au făcut apel la membri forului legislativ să dea raport 
de respingere asupra proiectului. Astfel, purtătorul de cuvânt al PNL Ionel Dancă i-a îndemnat pe parlamentari să 
trimită e-mail sau sms membrilor PSD-ALDE-UDMR din Comisia de buget a Senatului, cu mesajul 
„#OpriţiOUG114”, pentru a îi convinge să adopte un raport negativ. 
OUG 114/2018 privind implementarea unor măsuri fiscale a adus numeroase nemulţumiri din partea mai multor 
instituţii, dar şi companii. Printre nemulţumiţi se numără băncile, dar şi administraţiile locale. 
Actul normativ a fost adoptat în luna decembrie de către Guvern, iar principalele prevederi sunt: Preţul la gaze şi 
energie electrică va fi plafonat pentru 3 ani de zile; impozitarea activelor băncilor dacă ROBOR este mai mare de 
2%; mişcorarea comisionului fondului de pensii private de la 2,5 la 1% şi majorarea taxei pe viciu în domeniul 
jocurilor de noroc cu 2% din cifra de afaceri. 
În contextul nemulţumirilor, premierul Viorica Dăncilă a declarat, luni, că i-a chemat pe miniştrii Cabinetului său 
pentru a vedea ce probleme sunt legate de OUG fiscală şi ce modificări ar trebui implementate. Acesta a adăugat 
că modificarea ordonanţei nu înseamnă o cedare din partea actualului Guvern. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Guvernul a adoptat OUG privind majorarea alocațiilor copiilor. Viorica Dăncilă: Avem asigurate sumele 
necesare 
Alocaţiile copiilor cresc de la 1 martie. Guvernul a adoptat în şedinţa de astăzi ordonanţa de urgenţă pentru 
majorarea sumelor, a anunţat premierul Viorica Dăncilă. Condiţia este ca bugetul să fie promulgat de preşedinte. 
Ordonanța de urgență adoptată de guvern mărește alocațiile pentru copiii cu vârste peste 2 ani de la 84 la 150 de 
lei. Alocația pentru cei mai mici de 2 ani și pentru cei cu dizabilități va fi 300 de lei. Măsura se aplica din luna 
următoare publicării legii bugetului. Deci, ca să intre în vigoare la 1 martie, bugetul trebuie să fie promulgat până 
la sfârșitul acestei luni. 
Liberalii, care au inițiat amendamentul privind majorarea alocațiilor, spun  că responsabilitatea pentru aplicarea 
măsurii aparține în exclusivitate guvernului. 
Președintele Klaus Iohannis a criticat în repetate rânduri proiectul de buget al guvernului, pe motiv că este 
nerealist, nu respectă avizul CSAT pentru sumele alocate instituțiilor din sistemul de apărare și securitate și alocă, 
în schimb, sume nejustificate partidelor. Șeful statului are opțiunea de a întârzia promulgarea sesizând Curtea 
Constituțională. 
Coaliția de guvernare a identificat sursa de finanțare pentru majorarea alocațiilor copiilor de la 1 martie, 
Sper că domnul preşedinte va promulga cât mai rapid legea bugetului de stat, astfel încât de la 1 martie să 
poată să fie plătite alocaţiile pentru copii. Adoptăm astăzi OUG care ne va permite acest lucru. Coaliţia PSD-
ALDE a identificat corect sursa de finanţare şi Guvernul a pregătit acest act imediat după votul din Parlament, a 
anunțat Viorica Dăncilă, la începutul ședinței de Guvern. 
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Copiii cu vârsta până la 2 ani vor primi 300 de lei. Aceeași suma vor primi copiii cu dizabilități între 2 și 18 ani și 
ulterior, dacă urmează anumite studii. 
Copiii cu vârsta cuprinsă între 2-18 ani vor primi 150 de lei, începând cu 1 martie. 
Prim-ministrul a declarat că are asigurate sumele necesare. 
Îmi exprim speranța că președintele va depăși jocul politic și o va promulga, a adăugat Viorica Dăncilă. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 OUG pentru modificarea legilor Justiţiei, adoptată de Guvern. Toader: Majoritatea soluţiilor, venite de la 
CSM/ Ce spune despre şefii de parchete 
OUG pentru modificarea legilor justiţiei şi a unor regulamente privind admiterea la INM a fost adoptată, marţi, în 
şedinţa de Guvern, a anunţat ministrul Justiţiei, Tudorel Toader. Ministrul a subliniat că propunerile de modificare 
au venit din partea CSM. 
„O primă precizare. Propunerea de modificare ce face obiectul OUG a venit de la CSM, adăugând că majoritatea 
soluţiilor sunt venite de la CSM. Care e urgenţa OUG? Pornind de la urmtoarea premisă că adminiterea la INM 
trebuie anunţată cu 6 luni îaninte de concurs, iar CSM a făcut propuneri temporare pentru toamna lui 2019, 
propuneri care se referă în principal la păstrarea condiţiilor dinanite modificării legilor justiţiei, adică admiterea 
din 2019 să rămână de 2 ani, stagiul să rămână de 1 an, iar repartiţia auditorilor de justiţie să se facă anul acesta. 
De ce? Pentru că potrivit modificările la INM durata studiilor va fi de 2 ani spre 4 ani. CSM ne spune că dacă anul 
acesta s-ar da admiterea la studii de 4 ani cu stagiul de 2 ani s-ar crea un deficit de cadre. În acelaşi timp INM 
trebuie să îşi ia măsuri să treacă la durata studiilor de 4 ani, sistemul receptând jduecători după 4 ani şi nu după 2 
ani, ceea ce ar însemna o lipsă de personal între cei doi şi patru ani care sunt în prezent”, a declarat ministrul 
Justiţiei, după şedinţa de Guvern. 
OUG pentru legile justiţiei care prevede o serie de modificări, precum numirea procurorilor de rang înalt sau chiar 
atribuţiile şefului Secţiei de anchetă. Una dintre prevederi arată că şeful Secţiei de anchetă poate dispune asupra 
tuturor soluţiilor cu magistraţi. 
Documentul prevede modificări privind concursul de admitere la Institutul Naţional al Magistraturii, dar şi la 
Legea 304/2004 privind organizarea judiciară sau 317/2004 privind CSM. 
OUG pe Legile justiţiei adoptată marţi conţine şi o modificare care priveşte numirea în funcţie a procurorilor de 
rang înalt: „Alineatul (1) al art. 54 se modifică: (1) Procurorul general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de 
Casaţie şi Justiţie, prim-adjunctul şi adjunctul acestuia, procurorul şef al Direcţiei Naţionale Anticorupţie, adjuncţii 
aecstuia, procurorul şef al Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism, adjuncţii 
acestuia, precum şi procurorii şefi de secţii ai acestor parchete, sunt numiţi de Preşedintele României, la 
propunerea ministrului justiţiei, cu avizul Plenului Consiliului Superior al Magistraturii, dintre procurorii în funcţie 
sau dintre judecătorii care au îndeplinit funcţia de procuror, pentru un mandat de 3 ani, cu posibilitatea 
reinvestirii o singură dată”, se arată în proiectul obţinut de MEDIAFAX. 
Până în prezent, şefii de parchete erau numiţi cu aviz de la Secţia de Procurori a CSM. 
Totodată, documentul mai arată că Şeful Secţiei de anchetare a magistraţilor poate dispune în cazul soluţiilor 
cauzelor. 
„La articolul 88, după alineatul (5) se introduce un nou alineat, alin. (6), cu următorul cuprins: „(6) Ori de câte ori 
Codul de Procedură Penală sau alte legi speciale fac trimitere la „procurorul ierarhic superior” în cazul 
infracţiunilor de competenţa Secţiei pentru investigarea infracţiunilor în justiţie, prin aceasta se înţelege 
procurorul şef al secţiei, inclusiv în cazul soluţiilor dispuse anterior operaţionalizării acesteia.” 
O altă modificare vizează delegările în funcţiile de conducere ale parchetelor. 
- La articolul 57, după alineatul (7) se introduce un nou alineat, cu următorul cuprins: „Procurorii nu pot fi delegaţi 
în funcţiile de conducere din cadrul parchetelor pentru care numirea se face de Preşedintele României”. 
În prezent, Călin Nistor, adjunctul DNA, este delegat în funcţia de şef al Direcţiei, deoarece Preşedintele Klaus 
Iohannis a refuzat numirea Adinei Florea pe această funcţie. În prezent, Adina Florea este la Secţia de anchetare a 
magistraţilor. 
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Toader, despre şefii de parchete:Multe funcţii sunt ocupate prin delegare. Mai rămân 45 de zile 
Tudorel Toader a anunţat, marţi, că OUG privind modificarea legilor justiţiei arată că procurorii delegaţi în funcţii 
de conducere rămân 45 de zile de la publicarea documentului în Monitorul Oficial, după care posturile trebuie 
ocupate potrivit legii.Pentru aceste funcţii pot candida şi judecătorii. 
 
„Există o modificare destul de importantă referitoare la funcţiile de conducere, de rang înalt din Ministerul Public. 
(...) Ce aduce Ordonanţa cu caracter de noutate? Faptul că aceste funcţii privind procurorii - funcţiile de rang înalt, 
unde procedura se iniţiază de ministrul Justiţiei. (...) Aceste funcţii nu pot fi delegate, ele se ocupă şi trebuie 
ocupate numai în condiţiile legii prin procedura pe care o prevede legea. Din păcate, astăzi, când vorbim, multe 
funcţii de procurori de rang înalt, de conducere sunt ocupate prin delegare Ceea ce nu e normal. Mâine (miercuri, 
n.r.), când apare Ordonanţa în Monitorul Oficial, avem astfel de funcţii ocupate prin delegaţie. Avem la finalul 
Ordonanţei o normă tranzitorie care spune că cei delegaţi rămân în funcţie timp de 45 de zile, dar în 45 de zile 
trebuie ocupate prin procedura legală în condiţiile legii”, a explicat ministrul Justiţiei, Tudorel Toader. 
Potrivit lui Toader, pentru funcţiile de conducere în parchetele Ministerului Public pot candida şi judecătorii: „Tot 
cu element cu caracter de noutate, funcţiile acestea de rang înalt. Răspunsul Ordonanţei este cel referitor la 
potenţialii candidaţi şi la competenţa de emitere a avizului consutlativ. Potrivt Ordonanţei pot candida procurorii 
care îndeplinesc condiţiile legii, dar pot candida şi judecători care au fost procurori. Cineva cu experienţa din 
sistemul Ministerului Public, cineva care la momentul adoptării OUG are robă de procuror sau a avut cândva robă 
de procurir, adică are experienţă de managementul şi problemele interne, de funcţionare a Ministerului Public”. 
OUG pentru modificarea legilor justiţiei şi a unor regulamente privind admiterea la INM a fost adoptată, marţi, în 
şedinţa de Guvern, a anunţat ministrul Justiţiei, Tudorel Toader. Ministrul a subliniat că propunerile de modificare 
au venit din partea CSM. 
OUG pe Legile justiţiei adoptată marţi conţine şi o modificare care priveşte numirea în funcţie a procurorilor de 
rang înalt: „Alineatul (1) al art. 54 se modifică: (1) Procurorul general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de 
Casaţie şi Justiţie, prim-adjunctul şi adjunctul acestuia, procurorul şef al Direcţiei Naţionale Anticorupţie, adjuncţii 
aecstuia, procurorul şef al Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism, adjuncţii 
acestuia, precum şi procurorii şefi de secţii ai acestor parchete, sunt numiţi de Preşedintele României, la 
propunerea ministrului justiţiei, cu avizul Plenului Consiliului Superior al Magistraturii, dintre procurorii în funcţie 
sau dintre judecătorii care au îndeplinit funcţia de procuror, pentru un mandat de 3 ani, cu posibilitatea 
reinvestirii o singură dată”, se arată în proiectul obţinut de MEDIAFAX. 
Până în prezent, şefii de parchete erau numiţi cu aviz de la Secţia de Procurori a CSM. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dăncilă: Kovesi nu este propunerea noastră pentru procuror european. Nu am acordat această susţinere 
Premierul Viorica Dăncilă a anunţat, marţi seară, că Laura Codruţa Kovesi nu este propunerea Guvernului 
României pentru Parchetul European, precizând că nu vrea să detalieze acest subiect în condiţiile în care nu e 
nominalizarea Executivului. 
"După cum ştiţi, Laura Codruţa Kovesi nu este propunerea noastră pentru procuror european. Dacă nu este 
propunerea noastră, nu vreau să vorbesc despre acest lucru. Atât timp cât nu este propunerea guvernului 
României. Sunt multe persoane care ajung acolo fără să aibă susţinerea guvernului României. Eu nu cred că 
trebuie să vorbesc despre acest lucru. Noi nu am acordat această susţinere. Înseamnă că nu am dat acest mandat. 
Presupune Preşedinţia Consiliului UE că trebuie să fim mediatori imparţiali. Probabil când va ajunge acolo vom 
vedea cum votează miniştri", a declarat premierul Viorica Dăncilă, întrebată dacă România nu ar trebui să o 
susţină pe Laura Codruţa Kovesi pentru funcţia de procuror european. 
Guvernul a adoptat, în şedinţa de marţi, Ordonanţa de Urgenţă ce vizează procedura de selecţie a procurorului 
din partea României care va face parte din Parchetul European. Ministrul Justiţiei a explicat faptul că această OUG 
nu vizează şi selecţia şefului Parchetului European, ci doar cea privind reprezentantul României pentru această 
instituţie. 
Biroul Parchetului Public European ar urma să îşi înceapă activitatea până la sfârşitul anului 2020. Concursul 
pentru ocuparea funcţiei de şef al Parchetului European este în plină desfăşurare, iar Laura Codruţa Kovesi se află 
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printre favorite. Potrivit calendarului Parlamentului European, Comisia libertăţi civile, justiţiei şi afaceri interne 
(LIBE) are şedinţe pe 25 februarie de la ora 16.00 şi pe 26 februarie, de la orele 10.00 şi 15.30. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Secţia de procurori CSM: Avizarea procurorilor de rang înalt trebuie să rămână în competenţa Secţiei 
Secţia pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturi (CSM) atrage atenţia, printr-un comunicat de presă, 
că avizarea procurorilor de rang înalt trebuie să rămână în competenţa Secţiei, iar selecţia candidaţilor să fie 
făcută exclusiv din rândul magistratilor procurori. 
Secţia pentru procurori anunţă, marţi seară, prin intermediul unui comunicat de presă postat pe site-ul instituţiei, 
că a luat act de declaraţiile ministrului Justiţiei privind modificările aduse legilor justiţiei în şedinţa de guvern, prin 
Ordonanţă de Urgenţă. 
Membrii Secţiei au luat la cunoştinţă de conţinutul ordonanţei de urgenţă pe 18 februarie 2019, când a fost 
transmisă la Consiliu pentru avizare. 
Membrii procurori susţin că nu au avut cunoştinţă de vreun demers instituţional, "altul decât cel privind 
amânarea intrării în vigoare a dispoziţiilor privind admiterea la Institutul Naţional al Magistraturii, şi cu atât mai 
puţin de conţinutul acestor propuneri despre care se susţine că ar aparţine Consiliului Superior al Magistraturii". 
"Subliniem că avizarea numirii procurorilor în funcţiile înalte, în acord cu recomandările MCV, ale Comisiei de la 
Veneţia şi principiul legal al separării carierelor instituit prin art. 3 din Legea nr. 303/2004, trebuie să rămână în 
competenţa Secţiei pentru procurori, iar selecţia candidaţilor să fie făcută exclusiv din rândul magistratilor 
procurori. Atragem atenţia că modificarea dispoziţiilor legale care permiteau delegarea în toate funcţiile pentru 
care numirea se face de Preşedintele României este de natură să afecteze grav activitatea parchetelor în contextul 
în care instituţia delegării este menită a genera tocmai soluţii rapide în situaţii de urgenţă provocate de o 
vacantare intempestivă a unui post de conducere", potrivit sursei citate. 
Secía pentru procurori a CSM arată că procedura de numire prevăzută de lege este una de durată, ce presupune 
parcurgerea mai multor etape şi participarea mai multor autorităţi publice, "context în care se poate ajunge la 
situaţii în care, pe perioade relevante de timp, la conducerea unor structuri importante din Ministerul Public să nu 
se găsească nicio persoană". 
"Astfel de situaţii ar pune Ministerul Public în imposibilitatea de a-şi realiza însăşi atribuţiile specifice prevăzute de 
Constituţia României şi legile organice, anume de a reprezenta interesele generale ale societăţii şi a apăra ordinea 
de drept, precum şi drepturile şi libertăţile cetăţenilor", conchid procurorii din Consiliu. 
Reacţia Secţiei pentru procurori a CSM vine după ce ministrul Justiţiei a anunţat, marţi, că OUG pentru 
modificarea legilor justiţiei şi a unor regulamente privind admiterea la INM a fost adoptată în şedinţa de Guvern. 
Tudorel Toader a subliniat că propunerile de modificare au venit din partea CSM. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Magistratii critica OUG adoptata de Guvernul Dancila: Justitia romana, in stare de dezastru, expusa unor 
experimente fara sfarsit 
Asociatia Forumul Judecatorilor din Romania, Asociatia Miscarea pentru Apararea Statutului Procurorilor si 
Asociatia Initiativa pentru Justitie isi exprima ingrijorarea extrema cu privire la modificarile aduse, marti, "legilor 
justitiei", printr-o ordonanta de urgenta adoptata de Guvernul Romaniei. 
Magistratii reclama faptul ca modificarile s-au facut "fara asigurarea transparentei decizionale in modificarea 
legislativa propusa si fara a exista avizul Consiliului Superior al Magistraturii, garantul constitutional al 
independentei justitiei, aviz a carui comunicare nu a fost asteptata o perioada rezonabila". 
Iata principalele obisctii ridicate de asociatiile magistratilor 
Legiferarea, criticabila de la prima vedere pentru nesocotirea grava si nescuzabila a principiilor constitutionale 
[art.1 alin. (5) si ale art.1 alin. (3) din Constitutie], a tehnicii legislative si a previzibilitatii legii, poate pune in 
pericol insurmontabil statul de drept si independenta magistraturii din Romania. 
Mai mult, posibilitatea executivului de a guverna prin ordonante de urgenta trebuie sa fie justificata de existenta 
unor situatii exceptionale, care impun adoptarea unor reglementari urgente, in caz contrar putandu-se vorbi 
despre o imixtiune nepermisa in competenta legislativa a Parlamentului, incalcandu-se principiul separatiei 
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puterilor in stat. 
Prin Decizia nr. 421 din 9 mai 2007, Curtea Constitutionala a Romaniei a statuat ca urgenta reglementarii nu 
echivaleaza cu existenta situatiei extraordinare, reglementarea operativa putanduse realiza si pe calea procedurii 
obisnuite de legiferare. De asemenea, ordonanta de urgenta nu poate contracara o lege adoptata de Parlament si, 
a contrario, nici macar o propunere legislativa respinsa de Parlament. 
Totodata, Comisia Europeana pentru Democratie prin Drept a retinut in Avizul adoptat la cea de-a 93-a Sesiune 
Plenara (Venetia, 14-15 decembrie 2012) faptul ca "folosirea atat de frecventa a ordonantelor de urgenta este un 
motiv de ingrijorare", iar "utilizarea aproape constant a ordonantelor de urgenta ale Guvernului nu reprezinta cea 
mai adecvata metoda" pentru adoptarea fara intarziere a unor reglementari. 
Utilizarea ordonantelor de urgenta pentru a corela dispozitii din legi votate in cursul anului 2018, fara dezbateri 
parlamentare autentice, fara a tine seama de punctul de vedere exprimat de peste 90% din adunarile generale ale 
instantelor judecatoresti si ale parchetelor de pe langa acestea, ignorand total avizele emise de Comisia de la 
Venetia, rapoartele GRECO si ale Comisiei Europene, impreuna cu inconsecventa abordare a principiului separarii 
carierelor, clamat cu obstinatie de legiuitor fix pana astazi, dovedeste, fara indoiala, dezastrul in fata caruia se 
gaseste justitia romana, expusa unor experimente fara sfarsit, derulate fara analize sau studii de impact. 
Presupusa necesitate a rezolvarii situatiei delegarilor in functiile de conducere ale PICCJ, DNA, DIICOT si SIIJ, desi 
nu exista vreo problema evidenta legata de modalitatea de delegare, se transforma intr-o interdictie perpetua a 
oricarui fel de delegare, rezultatul acestui text fiind ca oricare dintre aceste structuri de parchet poate ramane 
fara procuror general sau procuror-sef, vacantarea functiei putand fi generata de deces, boala sau demisie, caz in 
care procedura de numire nu ar putea fi finalizata de pe o zi pe alta. 
Asistam la revolutionarea modului de organizare a Ministerului Public si a principiului constitutional de ierarhie in 
cadrul parchetelor, prin schimbarea acceptiunii notiunii de procuror ierarhic superior, doar cu privire la o anumita 
unitate de parchet (contestata la unison de magistrati, Consiliul Europei si Uniunea Europeana), acum devenita 
independenta chiar de Ministerul Public, intr-un demers vadit neconstitutional. 
Nu in ultimul rand, se creeaza peste noapte institutia judecatorului de tip nou, care, spre deosebire de cel 
autentic, poate oricand concura la functii de conducere in parchet, numai pentru simplul fapt ca, undeva in cursul 
carierei sale, a indeplinit o anumita perioada si functia de procuror, si sunt anihilate competente de esenta ale 
sectiei pentru procurori din cadrul Consiliului Superior al Magistraturii. 
Toate aceste modificari vor conduce, neindoielnic, la aparitia unor blocaje institutionale, afectand capacitatea 
Ministerului Public de a-si exercita atributiile constitutionale de reprezentare a intereselor generale ale societatii, 
aparare a ordinii de drept, precum si a drepturilor si libertatilor cetatenilor. 
Asociatia Forumul Judecatorilor din Romania, Asociatia Miscarea pentru Apararea Statutului Procurorilor si 
Asociatia Initiativa pentru Justitie solicita Presedintelui Romaniei, dl. Klaus Iohannis, sa sesizeze de urgenta 
Comisia de la Venetia cu privire la toate modificarile aduse recent "legilor justitiei", prin ordonantele de 
urgenta emise in ultimele luni. 
De asemenea, cele trei asociatii solicita Avocatului Poporului sa isi indeplineasca atributiile legale si sa sesizeze 
imediat Curtea Constitutionala. Asa cum a stabilit Comisia de la Venetia prin Avizul nr. 685 din 17 decembrie 
2012, Avocatul Poporului are atributia expresa de a sesiza Curtea Constitutionala cu privire la legi si ordonante, iar 
aceasta nu este limitata la protectia drepturilor omului, rolul sau trebuind sa fie extrem de activ in apararea 
statului de drept, prin urmare si a angajamentelor internationale luate in acest sens de Statul roman, ignorate 
fara niciun fel de explicatie pe parcursul ultimilor doi ani. 
Ministrul Justitiei, Tudorel Toader, a prezentat marti, la finalul sedintei de Guvern, mai multe modificari realizate 
prin Ordonanta de Urgenta si care privesc legile justitiei. 
Astfel, functiile de conducere din cadrul Ministerului Public nu mai pot fi ocupate prin delegare, ceea ce pune 
presiune pe procesul de numire a procurorilor sefi, modificarea vizand situatii similare cu cele din prezent la 
numirea noului sef al DNA, unde se afla un interimar pe perioada derularii procesului de numire, blocata de o 
bucata de vreme la Cotroceni. 
Mai mult, pentru functiile de conducere din Ministerul Public, avizul va fi dat de plenul CSM (cu o majoritate 
considerata favorabila lui Tudorel Toader), nu se sectia de procurori din CSM, ca pana acum (unde candidatii 
propusi de Toader au primit in majoritate aviz negativ). 
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In plus, au fost decise mai multe modificari in funtionarea Sectiei de investigare a magistratilor, care devine stat in 
stat, fiind practic scoasa de sub autoritatea procurorului general, Augustin Lazar. 
Reactii la modificarea Legilor Justitiei decisa marti de Guvernul Dancila: 
Procurorul general avertizeaza: modificarile la Legile Justitiei pot crea blocaj institutional, incalca independenta 
procurorilor, unele sunt neconstitutionale 
Sectia pentru procurori a CSM: Modificarile la Legile Justitiei ne afecteaza grav activitatea. Am aflat ieri de 
propunerile care se sustine ca ar apartine CSM 
PNL sesizeaza din nou Comisia de la Venetia, dupa OUG pe justitie: Riscam activarea articolului 7 
Dacian Ciolos le cere magistratilor sa nu se lase intimidati si sa vorbeasca. Ordonanta de astazi intoarce Romania 
in anii 2000 
Timmermans nu stia de ordonantele lui Toader: Romania are drum lung pana la ridicarea MCV, daca mai are 
aceasta ambitie. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Programul „Prima casă”: Guvernul a aprobat plafonul de garantare/ Câţi bani sunt alocaţi pentru anul 2019 
Executivul a aprobat în şedinţa de de astăzi plafonul total de garantare pentru anul 2019, aferent programului 
„Prima casă”, în valoare de 2 miliarde de lei. 
Finanţatori participanţi în program sunt: BRD, BCR, Banca Transilvania, CEC Bank, ING, Raiffeisen Bank, OTP Bank, 
Banca Românească, Unicredit, Garanti, Piraeus Bank, Marfin, Credit Agricole şi Leumi Bank. 
Alocarea plafonului total al garanţiilor care pot fi emise în anul 2019 în cadrul programului se face la solicitarea 
finanţatorilor participanţi de către FNGCIMM, cu acordul MFP, conform procedurii şi criteriilor de evaluare anuală 
a modului de utilizare a plafoanelor de garantare, aprobate prin Ordinul ministrului finanţelor publice nr. 
3097/2017, publicat în Monitorul Oficial nr. 963 din 6 decembrie 2017. 
Anul trecut au fost acordate 20.423 garanţii, în valoare totală de 1,9 miliarde de lei, cu o valoare medie a garanţiei 
acordate de 94.000 lei, precum şi 7.160 promisiuni de garantare, în valoare totală de 800 de milioane de lei. 
De la lansarea programului în anul 2009 şi până la finalul lunii decembrie 2018 au fost acordate 267.752 garanţii şi 
promisiuni de garantare, în valoare totală de 23,7 miliarde de lei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Unii investitori în programul Tezaur îşi vor putea răscumpăra titlurile de stat înainte de scadenţă 
Persoanele fizice care deţin titluri de stat vor putea răscumpăra sau transfera dreptul de proprietate al titlurilor 
de stat achiziţionate prin în cadrul Programului Tezaur către un alt investitor, tot persoană fizică, înainte de 
scadenţă, a anunţat, marţi, Ministerul Finanţelor Publice (MFP). 
În acest sens, Finanţele au modificat şi completat Ordinul nr. 3139/2017 privind aprobarea emiterii de destinate 
populaţiei prin intermediul unităţilor operative ale Trezoreriei Statului. 
Modificarea este valabilă pentru toate emisiunile de titluri de stat destinate populaţiei din cadrul programului 
Tezaur, pentru subscrierile realizate prin intermediul Trezoreriei Statului. 
„Răscumpărarea anticipată poate fi efectuată doar pentru suma integrală a unui formular de subscriere şi numai 
la unitatea trezoreriei la care a fost realizată. Aceasta va fi făcută la valoarea nominală, din care se vor deduce 
toate dobânzile achitate până la acel moment pentru titlurile de stat răscumpărate”, au subliniat Finanţele. 
Plata titlurilor de stat pentru care s-a solicitat răscumpărarea anticipată va fi făcută până la data de 20 a lunii 
următoare depunerii cererii de răscumpărare anticipată, în contul de subscriere al investitorului. 
Transferul dreptului de proprietate a titlurilor de stat se realizează prin depunerea unei cereri la sediul unităţii 
operative a trezoreriei statului prin care au fost realizate subscrierile. 
Transferul se realizează pentru întreaga valoare înscrisă pe un formular de subscriere, iar cererea va fi însoţită de 
formularul de subscriere şi va fi asumată atât de persoana care vinde, cât şi de cea care cumpără titlurile de stat. 
Cererile de răscumpărare anticipată şi transfer a dreptului de proprietate pot fi depuse doar ulterior încheierii 
perioadei de subscriere şi cu cel puţin 60 de zile lucrătoare înainte de data de plată a dobânzii sau valorii nominale 
aferente unei emisiuni. 
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De asemenea, investitorul poate anula subscrierile deja efectuate prin depunerea unei cereri de anulare, până în 
ultima zi a perioadei de subscriere, la care se anexează formularul de subscriere în original. După încheierea 
perioadei de subscriere, acestea devin irevocabile şi nu mai pot fi anulate. Investitorul poate apela însă la 
răscumpărarea anticipată sau la vânzarea lor. 
În perioada 4-22 februarie 2019 românii pot cumpăra titlurile de stat Tezaur cu valoare nominală de 1 leu, 
scadenţe la 2, 3 şi 5 ani şi dobânzi anuale de 4%, 4,5%, respectiv 5%, iar veniturile aferente sunt neimpozabile. Pot 
fi cumpărate de persoanele fizice rezidente ce au împlinit 18 ani la data subscrierii sau la data dobândirii titlurilor 
de stat prin transferul dreptului de proprietate. Dobânda este anuală şi plătită la termenele din prospectul de 
emisiune. 
În cursul anului trecut, au fost lansate trei emisiuni de titluri de stat pentru populaţie, cu maturităţi de 2, 3 şi 5 
ani, cu o valoare cumulată de 2,07 miliarde de lei. În anul 2019, MFP va continua emisiunile de titluri pentru 
populaţie cu o frecvenţă regulată, cel puţin de două ori pe trimestru. 
În perioada 4 – 22 februarie 2019, Finanţele derulează trei emisiuni de titluri de stat pentru populaţie cu 
maturităţi de 2, 3 şi 5 ani şi cu dobânzi anuale de 4%, 4,5% şi 5%. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Rata creditelor neperformante a coborât pentru prima dată sub 5%, la finele anului 2018 
Rata creditelor neperformante pentru sectorul bancar românesc era de 4,95%, la finele anului trecut, cel mai 
redus nivel din ultimii 12 ani, potrivit datelor afişate de Banca Naţională a României (BNR). 
La finele anului anterior, această rată, care este cea folosită conform definiţiei Autorităţii Bancare Europene 
(ABE), era de 6,41%, astfel că în cursul anului trecut aceasta a scăzut cu 1,46 puncte procentuale. 
Ritmul de scădere este mai lent decât în anul anterior, când a fost de 3,46 puncte procentuale. 
De asemenea, nivelul de la finele anului trecut este cel mai redus conform definiţiei ABE, cel mai ridicat fiind în 
septembrie 2014, de 21,47%. 
Soldul creditului neguvernamental a crescut cu 7,9% anul trecut, comparativ cu finele anului anterior, până la 251 
de miliarde de lei. 
Creanţele depreciate raportate la totalul portofoliului de credite reprezentau 2%, în scădere de la 3,02% la finele 
anului anterior şi de la 2,3% la finele trimestrului anterior, precum şi de la 2,42% la mijlocul anului trecut. 
Creanţele depreciate raportate la total active erau de 1,1%, în scădere de la 1,64% la finele anului anterior, 1,28% 
la sfârşitul trimestrului anterior şi 1,34% la mijlocul anului trecut. În schimb, activele celor 34 de bănci din 
România au crescut, în cursul anului trecut, cu 5,5%, până la 451,1 miliarde de lei. 
De asemenea, creanţele depreciate raportate la total datorii au scăzut la finele anului trecut la 1,24% de la 1,83% 
la finele anului anterior, 1,43% la finele trimestrului anterior şi 1,49% la mijlocul anului trecut. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Purtătorul de cuvânt al BNR, replică pentru Darius Vâlcov privind ROBOR: Pe datele din februarie, ratele 
dobânzilor ar creşte 
Dacă pentru calculul ratelor dobânzilor s-ar folosi media tranzacţiilor efective din februarie, acestea ar creşte, a 
declarat pentru MEDIAFAX Dan Suciu, purtătorul de cuvânt al BNR, în replică la postatea de marţi a consilierului 
guvernamental Darius Vâlcov privind evoluţia ROBOR în ianuarie. 
„În altă ordine de idei, dacă nu ştiaţi, în luna ianuarie, media cotaţiilor ROBOR la 3 luni a fost 2,97 şi la 6 luni a fost 
3,27. Numărul tranzacţiilor la 3 şi la 6 luni a fost un mare ZERO. (Adică băncile, între ele, nu s-au împrumutat 
deloc. Cotaţiile au fost folosite doar pentru umflarea ratelor populaţiei)", a transmis, marţi, pe Facebook, Darius 
Vâlcov, într-o postare în care răspunde acuzaţiilor de plagiat care i-au fost aduse. 
Dan Suciu explică că, începând cu 25 ianuarie, tendinţa din piaţă s-a inversat. „În consecinţă, în primele 19 zile din 
februarie, media cotaţiilor ferme la ROBOR 3 luni e 3,12% şi ROBOR 6 luni este 3,32%, în timp ce media 
tranzacţiilor efective este mai mare, 3,39%. Iar aceasta tendinţă continuă. Ceea ce ar însemna că, dacă s-ar folosi 
acest indicator - media tranzacţiilor efective - şi nu ROBOR la 3 luni, ratele ar creşte pentru luna în curs", a spus 
Suciu. 
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Voci din mediul politic şi guvernamental au acuzat sistemul bancar de manipularea indicilor ROBOR, meniţi să 
crească dobânzile plătite la creditele în lei, iar OUG 114/2018 impune băncilor o taxă pe active dimensionată în 
funcţie de evoluţia indicelui. Şi acuzaţiile, dat şi modul de calcul al taxei pe activele bancare au fost contestate de 
bănci şi de oficialii BNR. Săptămâna trecută guvernatorul Mugur Isărescu a mers, alături de întreg Consiliul de 
Administraţie al BNR, la audierea de la comisiile Senatului pe seama ROBOR şi a evoluţiei dobânzilor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Aproape jumatate din angajatii cu contract individual de munca au primit salariul minim pe economie in 2018 
Ponderea contractelor de munca pentru norma intreaga (CIM) cu salariul brut peste 4.500 lei era, la 1 octombrie 
2018, de doar 15,34% in totalul CIM inregistrat la nivelul economiei nationale, informeaza Patronatul 
Investitorilor Autohtoni (PIAROM). 
Potrivit unui comunicat al PIAROM, remis marti AGERPRES, anul trecut, la 1 octombrie, 48,14% dintre contractele 
de munca pentru norma intreaga inregistrate in Romania corespundeau unui salariu mediu brut aflat in zona 
salariului minim pe economie, respectiv: 39,20% dintre CIM cu norma intreaga erau incheiate la valoarea 
salariului minim pe economie, in timp ce alte 8,94% depaseau cu putin salariul minim pe economie (sub 2.150 lei). 
Numarul contractelor de munca pentru norma intreaga (CIM) a crescut in perioada octombrie 2017 - octombrie 
2018 cu 4,09%, respectiv cu aproximativ 213.000, ajungand la circa 5,42 milioane, potrivit unui comunicat al 
Patronatului Investitorilor Autohtoni (PIAROM). 
Informatia reiese din statisticile preliminare publicate de PIAROM privind dinamica fortei de munca din Romania 
in perioada mentionata, rezultate in urma prelucrarii datelor extrase din Registrul de Evidenta a Salariatilor, 
corelate cu statisticile Eurostat, cu informatiile publicate de Oficiul National al Registrului Comertului, precum si 
cu structura nomenclatoarelor COR si CAEN. 
Pe grupe majore de ocupatii (grupe majore COR), cea mai mare crestere s-a inregistrat la grupa 2 - specialisti in 
diverse domenii de activitate, cu 53.827 de noi contracte (+5,45%), grupa 5 - lucratori in domeniul serviciilor, cu 
41.828 noi contracte (+5,07%), si grupa 3 - tehnicieni si alti specialisti in domeniul tehnic, cu 36.944 de noi 
contracte (+6,96%), noteaza PIAROM. 
Singura grupa majora de ocupatii care a inregistrat o scadere a numarului de contracte de munca a fost grupa 8 - 
muncitori calificati si asimilati (-9.734 CIM, -1,41%) . Pe de alta parte, aceasta reducere a fost compensata de 
cresterea de la nivelul grupei 8 - operatori la instalatii si masini, asamblori de masini si echipamente (+15.069 CIM, 
+2,44%). 
Numarul de muncitori necalificati (grupa 9 COR) a continuat ritmul de crestere inregistrat in anii anteriori 
(+26.006 CIM, +3,29%), cu precizarea ca acest ritm a fost sub nivelul cresterii medii inregistrate la nivelul 
economiei nationale (+4,09%). 
Pe ocupatii (coduri COR), cea mai importanta crestere s-a inregistrat la nivelul muncitorilor necalificati la 
demolarea cladirilor (+10.699 CIM, +13,13%), soferilor de autoturisme si camionete (+8.110 CIM, +7,71%) si 
lucratorilor comerciali (+7.066 DIM, +4,94%). 
Pe de alta parte, cele mai importante reduceri ale numarului de contracte individuale de munca au fost 
inregistrate preponderent la nivelul sectorului de munca necalificata. Astfel, intre primele patru coduri COR cu 
dinamica negativa a numarului de CIM se regasesc trei ocupatii din industria confectiilor, respectiv: muncitor 
necalificat in industria confectiilor (-8.901 CIM, -9,41%); confectioner-asamblor articole din textile (-2.512 CIM, -
6,9%); operator confectioner industrial imbracaminte din tesaturi, tricotaje, materiale sintetice (-2.023 CIM, -
9,45%). 
Pe grupe principale de activitati economice (sectiuni CAEN), cele mai multe locuri de munca au fost create in 
comert (+33.535 CIM, respectiv + 3,7%, ajungand la 889.415 CIM), informatii si comunicatii (+16.740 CIM, 
respectiv +9,49%, ajungand la 176.307 CIM) si transport si depozitare (+15.433 CIM, respectiv +4,05%, ajungand la 
381.083 CIM). 
Cele mai dinamice trei sectoare economice (coduri CAEN), in perioada octombrie 2017 - octombrie 2018, au fost: 
activitati de realizare a softului la comanda (software orientat client) - Cod CAEN 6201 (+9.428 CIM, +15,69%); 
lucrari de constructii a cladirilor rezidentiale si nerezidentiale - Cod CAEN 4120 (+9.032 CIM, +4,98%); transporturi 
rutiere de marfuri - Cod CAEN 4941 (+8.500 CIM, +5,58%). 
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Cele mai mai mari reduceri ale numarului de contracte de munca s-au inregistrat la nivelul sectoarelor: fabricarea 
altor articole de imbracaminte (exclusiv lenjeria de corp) - Cod CAEN 1413 (-9.937 CIM, -10,19%); fabricarea de 
echipamente electrice si electronice pentru autovehicule si pentru motoare de autovehicule - Cod CAEN 2931 (-
5.545 CIM, -6,17%); fabricarea incaltamintei - Cod CAEN 1520 (-4.367 CIM, - 9,67%). 
"PIAROM apreciaza ca numai prin cunoasterea si constientizarea deplina a unor indicatori cantitativi si calitativi 
privind structura si dinamica pietei muncii, precum cei prezentati anterior, este posibila o dezvoltare omogena si 
sustenabila a fortei de munca, corelata cu domeniile de competitivitate si cu prioritatile investitionale ale 
Romaniei. In prima jumatate a anului 2019, PIAROM va lansa in spatiul public un nou studiu privind forta de 
munca care, ca element de noutate, va realiza in premiera o analiza asupra nivelului de ocupare in domeniile 
incluse in Strategia Nationala de Competitivitate, document care ar trebui sa reprezinte o componenta strategica 
a dezvoltarii economice echilibrate a economiei nationale", se arata in comunicat. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Schimbări în Educaţie | Veste PROASTĂ pentru elevi: Dispare una dintre vacanţe. Noua structură a anului 
şcolar/ Andronescu anunţă că elevii clasei a VII-a vor susţine simularea Evaluării Naţionale 
Elevii nu vor mai avea parte de vacanţa intersemestrială din luna februarie, potrivit unui anunţ al ministrului 
Educaţiei, Ecaterina Andronescu. Astfel, vacanţa de iarnă va dura între 21 decembrie 2019 - 12 ianuarie 2020 şi va 
avea o durată de 3 săptămâni, fiind şi vacanţă intersemestrială. 
Potrivit structurii anului şcolar 2019-2020, semestrul I va avea 15 săptămâni de cursuri, dispuse în perioada 9 
septembrie 2019-20 decembrie 2019. 
În perioada 26 octombrie-3 noiembrie 2019, clasele din învăţământul primar şi grupele din învăţământul preşcolar 
vor fi în vacanţă. 
Vacanţa de iarnă va dura între 21 decembrie 2019 şi 12 ianuarie 2020 şi va avea o durată de 3 săptămâni, fiind şi 
vacanţă intersemestrială, evitându-se astfel, potrivit Ministerului Educaţiei Naţionale, fragmentarea accentuată a 
anului şcolar. 
Până acum, elevii au beneficiat şi de vacanţă intersemestrială, în perioada 2 - 10 februarie. 
Semestrul al II-lea va avea 20 de săptămâni de cursuri, dispuse în perioada 13 ianuarie 2020 - 12 iunie 2020. 
Vacanţa de primăvară va fi în perioada 4 aprilie 2020 - 21 aprilie 2020, apoi elevii revin la cursuri pe 22 aprilie 
până pe 12 iunie 2020. 
Pentru clasele de finalizare a învăţământului liceal, anul şcolar va avea 33 de săptămâni de cursuri şi se va încheia 
pe 29 mai 2020. 
Pentru clasa a VIII-a, anul şcolar va avea 34 de săptămâni de cursuri şi se va încheia pe 5 iunie 2020. 
Andronescu anunţă că elevii clasei a VII-a vor susţine simularea Evaluării Naţionale 
Ministrul Educaţiei Naţionale, Ecaterina Andronescu, a anunţat, marţi că elevii claselor a VII – a vor susţine 
Simularea Evaluării Naţionale, în perioada 11 – 13 martie 2019, adică peste mai puţin de o lună. 
Potrivit ministrului Educaţiei, Ecaterina Andronescu, introducerea simulării Evaluării Naţionale are ca argument 
principal rezultatele slabe de la Evaluarea Naţională. 
Astfel, în perioada 11 -13 martie, adică peste mai puţin de o lună, şi elevii claselor a VII -a vor susţine simularea 
Evaluării Naţionale. 
Potrivit calendarului aprobat de Ministerul Educaţiei Naţionale, prima probă scrisă din cadrul EN VIII, Limba şi 
literatura română, va avea loc pe data de 18 iunie 2019. 
Calendarul mai arată că cea de-a doua probă scrisă (matematică) se va desfăşura în data de 20 iunie, iar ultima 
(limba şi literatura maternă - pentru elevii care au studiat această disciplină) este programată în data de 21 iunie. 
Afişarea primelor rezultate este prevăzută pentru data de 25 iunie (până la ora 12:00), procedură urmată de 
înregistrarea contestaţiilor, în intervalul orar 14:00 - 20:00. Examenul se va încheia sâmbătă, 29 iunie, cu afişarea 
rezultatelor finale. 
Înscrierea absolvenţilor clasei a VIII-a în vederea participării la Evaluarea Naţională se face în perioada 3 - 7 iunie 
2019. Conform ordinului de ministru privind structura anului şcolar 2018 - 2019, cursurile pentru clasa a VIII-a se 
vor încheia vineri, 7 iunie 2019. 
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Ulterior afişării rezultatelor, în perioada 3 - 7 iulie, absolvenţii clasei a VIII-a şi părinţii acestora, asistaţi de diriginţii 
claselor a VIII-a, vor completa opţiunile din fişele de înscriere pentru admiterea la liceu. Vor parcurge aceeaşi 
procedură şi absolvenţii clasei a VIII-a care doresc să fie admişi în licee din alt judeţ. 
Verificarea de către părinţi şi candidaţi a fişelor, corectarea greşelilor în baza de date computerizată şi listarea 
fişelor corectate din calculator sunt prevăzute în intervalul 4 - 8 iulie. 
Repartizarea computerizată în învăţământul liceal de stat a absolvenţilor clasei a VIII-a este programată vineri, 12 
iulie 2019. 
„Media de admitere, pe baza căreia se realizează înscrierea în clasa a IX-a de liceu a absolvenţilor învăţământului 
gimnazial, se calculează ca medie ponderată între media generală la evaluarea naţională susţinută de absolvenţii 
clasei a VIII-a, care are o pondere de 80%, şi media generală de absolvire a claselor a V-a - a VIII-a, care are o 
pondere de 20% în calculul mediei de admitere”, spun reprezentanţii Ministerului Educaţiei. 
Înscrierile în învăţământul primar încep pe 4 martie 
Ministrul Educaţiei a anunţat că prima etapă pentru înscrierea în învăţământul primar va avea loc în perioada 4 – 
22 martie, iar a doua etapă va avea loc în perioada 2 – 8 aprilie 2019. 
„Metodologia este pregătită. Prima perioadă de înscriere începe pe 4 martie, până pe 22 martie. Etapa a doua va 
fi între 2 aprilie şi 8 aprilie”, a anunţat, marţi, ministrul Educaţiei, Ecaterina Andronescu. 
Potrivit reprezentanţilor Ministerului Educaţiei Naţionale, procedurile de înscriere nu se vor schimba semnificativ. 
„Procedura de înscriere în învăţământul primar pentru anul şcolar 2019-2020 este simulare celei aplicate în anul 
şcolar anterior, nefiind aduse modificări semnificative metodologiei. În clasa pregătitoare pot fi înscrişi copiii care 
împlinesc vârsta de 6 ani până la 31 august 2019 inclusiv. La solicitarea părinţilor, copiii care împlinesc vârsta de 
şase ani în perioada 1 septembrie - 31 decembrie 2019 inclusiv pot fi înscrişi în învăţământul primar dacă 
evaluarea dezvoltării psihosomatice atestă pregătirea pentru parcurgerea cu succes a clasei pregătitoare”, au 
anunţat, marţi, reprezentanţii Ministerului Educaţiei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Petre Daea participă miercuri la primul eveniment de promovare a măsurilor din cadrul programului pentru 
pescuit 
Ministrul Agriculturii, Petre Daea, participă miercuri, la Bucureşti, la primul eveniment de promovare a măsurilor 
din cadrul Programului Operaţional pentru Pescuit şi Afaceri Maritime (POPAM). 
Ministerul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, prin Direcţia Generală de Pescuit (DGP-AMPOPAM), organizează o 
nouă serie de evenimente de informare, în perioada 20 februarie - 14 martie 2019, în şapte localităţi. 
În cadrul acestor evenimente, potenţialii beneficiari vor afla detalii cu privire la măsurile finanţate din Fondul 
European de Pescuit şi Afaceri Maritime (FEPAM). 
Astfel, cei interesaţi pot afla informaţii referitoare la depunerea de proiecte finanţate din FEPAM privind: investiţii 
productive în acvacultură, diversificarea veniturilor şi noi forme de venit, măsuri de marketing, porturi de pescuit, 
locuri de debarcare, centre de licitaţii şi adăposturi - investiţiile menite să îmbunătăţească infrastructura 
porturilor de pescuit şi a halelor de licitaţii sau a locurilor de debarcare, investiţii pentru construirea sau 
modernizarea adăposturilor pentru îmbunătăţirea siguranţei pescarilor, investiţii în instalaţiile de colectare a 
deşeurilor, inovare, etc. 
Calendarul acţiunilor de informare de la nivel local pentru următoarea perioadă este: 26 februarie 2019, la 
Sâmbăta de Sus - judeţul Braşov; 28 februarie 2019, la Iaşi; 5 martie 2019, la Oradea; 7 martie 2019, la Borşa; 12 
martie 2019, la Băile Olăneşti - Hotel Central; 14 martie 2019, la Tulcea. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 George Ciamba: Concluziile Consiliului pot constitui baza unei legislaţii viitoare împotriva fake news şi a 
atacurilor informatice 
Ministrul delegat pentru Afaceri Europene, George Ciamba, a declarat marţi, pentru MEDIAFAX, legat de 
concluziile Consiliului UE cu privire la protejarea proceselor electorale, că este important ca Europa să fie apărată 
de interferenţe, fie că este vorba despre atacuri cibernetice sau de fake news. 
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"Avem concluzii de Consiliu, care vizează modul în care trebuie protejate procesele electorale care vor avea loc în 
Europa de interferenţele din afara spaţiului european. Este o abordare holistică, ce vrea să pună împreună lupta 
împotriva dezinformării cu cea a atacurilor cibernetice pentru a creşte rezistenţa sistemului. Documentul, care va 
fi preluat de Consiliul European în luna martie, face referire la posibile surse din afara spaţiului UE, cu precizare 
directă la surse ruseşti. Din prima zi a preşedinţiei rotative exercitată de România, a fost o prioritate modalitatea 
în care vom proteja procesele electorale, lucru relevat şi de adoptarea legislaţiei europene în ceea ce priveşte 
protecţia datelor personale, în contextul scandalului Cambridge Analytica, şi anume faptul că nu pot fi cerute şi 
folosite date personale în scop electoral", a declarat ministrul delegat pentru Afaceri Europene, George Ciamba, 
pentru MEDIAFAX. 
"Concluziile reprezintă o ilustrare nelegislativă, dar care pot constitui baza unei legislaţii viitoare, inclusiv 
atribuirea de atacuri informatice şi fake news şi un regim de sancţiuni pentru cei care vor apela la aceste măsuri 
pentru a afecta rezultatul alegerilor. Alegerile europarlamentare sunt cel mai mare exerciţiu electoral, fiind vorba 
despre o populaţie de aproape 500 de milioane de locuitori, care este chemată să voteze. Vorbim despre un 
exerciţiu complex, inclusiv modalităţile de vot care sunt pe teritoriul ţărilor membre şi votarea care are loc pe o 
perioadă mai extinsă", a mai spus ministrul. 
Consiliul UE a propus, marţi, o serie de măsuri pentru contracararea campaniilor care au scopul dezinformării, 
subliniind că este necesară o abordare sistemică pentru respingerea riscurilor hibride şi cibernetice asupra 
proceselor electorale. 
Consiliul Uniunii Europene subliniază, conform concluziilor prezentate pe site-ul instituţiei, că "ameninţările la 
adresa proceselor electorale pot lua diverse forme, inclusiv de tip hibrid, cibernetic şi pentru dezinformare". 
"Prin urmare, este necesară o abordare holistă, completă, precum şi acţiuni decisive pentru contracararea acestor 
ameninţări antagonice şi subversive", subliniază Consiliul UE. 
Instituţia evidenţiază necesitatea "abordării securităţii cibernetice printr-un sistem coerent, la nivel naţional, 
european şi mondial", prin măsuri de protejare a proceselor electorale şi a participanţilor la dezbateri 
democratice de ameninţările cibernetice", ţinându-se cont de faptul că responsabilitatea organizării alegerilor 
intră în competenţa statelor membre, inclusiv în cazul scrutinului europarlamentar. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul Energiei propune, din nou, fuziunea CEO Oltenia cu Hidroelectrica. Fondul Proprietatea nu ştie 
Ministerul Energiei ia în calcul o integrarea a CEO Oltenia cu Hidroelectrica, a anunţat, marţi, Doru Vişan, secretar 
de stat în acest minister. 
„Cea mai bună combinaţie pe care o văd este cărbunele cu Hidroelectrica, o companie nouă, al cărui acţionar este 
statul, care să răscumpere acţiunile de la Fondul Proprietatea. Aceasta consider că este calea legală şi de parcurs. 
Este la minister (o propunere – n.red.) şi mai departe promovată de minister în cele două comisii”, a afirmat Doru 
Vişan, marţi, în cadrul ZF Power Summit. 
Acesta şi-a argumentat poziţia, reamintind de faptul că, în anii trecuţi, a mai existat această propunere, dar a fost 
respinsă de industrie. 
„Este o variantă de lucru. Fiţi sigură că suntem conştienţi de dificultăţile care există. Ştiţi că această soluţie 
ajunsese într-un stadiu foarte avansat în anii trecuţi şi a fost blocată. Dacă nu, cu certitudine spun, începând cu 
luna aprilie, pentru cărbune, va tebui să promovăm schema de sprijin cu acceptul Comisiei Europene, de patru 
ani, cu o prognoză de restructurare”, a detaliat Vişan. 
FP deţine aproximativ 20% din Hidroelectrica, acestea fiind evaluate la 3,53 miliarde de lei, la finele lunii ianuarie 
2019. 
Hidroelectrica a obţinut un profit de 1,55 miliarde de lei, anul trecut, la o creştere a cifrei de afaceri de 14%, la 
4,25 miliarde de lei. 
„Este o ştire proaspătă. Am citit că s-a făcut această declaraţie în cadrul acestei dezbateri. Deocamdată, pe surse 
oficiale, nu am primit nimic în acest sens. Noi avem în plan acest lucru (vânzarea pachetului de la Hidroelectrica). 
Am avut acest proces prin care am dorit să vindem pachetul nostru la Hidroelectrica. Din păcate, din cauza acestei 
ordonanţe aprobată la sfârşitul anului trecut, 114... Aceasta a introdus un element în piaţă de nesiguranţă, de 
instabilitate legislativă. Din acel moment, a fost foarte dificil pentru orice investitor să facă nişte calcule exacte cu 
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privire la care este potenţialul viitor de generare de profit al acestei companii. Chiar şi în acest moment sutn 
foarte multe elemente pe care nu le ştim ca investitor – cantitatea de energie care ar trebui să fie furnizată de 
Hidroelectrica, preţul. Toate acestea sunt nişte elemente esenţiale pentru orice investitor ca să facă o evaluare cu 
privire la valoarea companiei”, a afirmat Călin Meteş, Vice President / Executive Director la Franklin Templeton 
Investments, administratorul FP. 
Reprezentantul Franklin a mai susţinut că principala lor opţiune de exit este listarea Hidroelectrica pe Bursa de 
Valori Bucureşti (BVB), dar „statul n-a făcut nimic în acest sens în ultimul an”. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 ULTIMA ORĂ: Preşedintele Iohannis trimite la Parlament ratificarea aderării Macedoniei de Nord la NATO 
Președintele României, Klaus Iohannis, a semnat marți, 19 februarie a.c., decretul privind supunerea spre 
ratificare Parlamentului a Protocolului de aderare a Republicii Macedonia de Nord la Tratatul Atlanticului de Nord, 
semnat la Bruxelles, la 6 februarie 2019. 
Statele membre ale NATO au semnat pe 6 februarie, la Bruxelles, protocolul de aderare a Macedoniei de Nord la 
Alianţa Nord-Atlantică, un pas important către acceptarea ţării balcanice drept al 30-lea membru al organizaţiei. 
Macedonia de Nord va putea de acum să participe cu statut de observator la reuniunile NATO până când toate 
ţările aliate vor ratifica protocolul de aderare. 
Acest pas a survenit după soluţionarea unui îndelungat diferend între Skopje şi Atena în legătură cu denumirea 
ţării. 
Fosta republică iugoslavă a convenit anul trecut să îşi schimbe denumirea în ''Republica Macedonia de Nord'', 
pentru a se face astfel distincţie faţă de vechea provincie greacă Macedonia. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 UE a stabilit cum vor arata noile carti de identitate: ca un card de credit, cu zona de citire optica, fotografie si 
doua amprente digitale 
Reprezentantii Presedintiei romane a Consiliului si ai Parlamentului European au ajuns la un acord informal cu 
privire la un regulament care va spori securitatea cartilor de identitate ale cetatenilor Uniunii Europene. 
Potrivit acordului, cartile de identitate vor avea un format uniform de card de credit, o zona de citire optica si va 
respecta standardele minime de securitate stabilite de OACI (Organizatia Aviatiei Civile Internationale) . Acestea 
vor trebui, de asemenea, sa includa o fotografie si doua amprente digitale ale titularului, stocate in format digital, 
pe un cip fara contact. 
Ministerul Afecerilor Interne anunta ca noile norme propuse vor imbunatati securitatea acestor documente prin 
introducerea unor standarde minime, atat pentru informatiile continute, cat si pentru elementele de securitate 
comune tuturor statelor membre care le emit. Cartile de identitate vor indica codul de tara al statului membru 
emitent, in interiorul unui steag al UE. 
Cartile de identitate vor avea o perioada minima de valabilitate de 5 ani si o perioada maxima de valabilitate de 
10 ani. Statele membre pot elibera carti de identitate cu o perioada de valabilitate mai lunga persoanelor cu 
varsta peste 70 de ani. In cazul in care se emit carti de identitate pentru minori, acestea pot avea o perioada de 
valabilitate mai mica de 5 ani. 
Ministerul Afacerilor Interne are deja un proiect prin care sa adapteze legislatia nationala la cerintele europene. 
"In noile carti de identitate ale cetatenilor romani vor fi introduse elemente de siguranta in plus fata de cele 
actuale in scopul de a facilita calatoria in afara tarii, dar si pentru a facilita accesul la anumite sisteme informatice 
ale unor institutii publice. De asemenea, dupa modificarea legislatiei vor putea fi eliberate carti de identitate si 
pentru minorii cu varste sub 14 ani, la solicitarea parintilor sau a reprezentantilor legali", au mai transmis oficialii 
MAI. 
Potrivit acestora, mandatul de negociere prevede ca noile norme vor intra in vigoare la 2 ani de la adoptare, 
aceasta insemnand ca pana la data respectiva toate documentele noi eliberate trebuie sa indeplineasca noile 
criterii. 
"In general, cartile de identitate existente care nu indeplinesc cerintele nu vor mai fi valabile la 10 ani de la data 
aplicarii noilor norme sau la expirarea lor, oricare dintre acestea survine mai intai. Cartile de identitate eliberate 
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cetatenilor cu varsta de peste 70 de ani vor ramane valabile pana la expirarea lor, cu conditia ca acestea sa 
indeplineasca standardele de securitate si sa aiba o zona de citire optica", informeaza MAI. 
Cardurile cel mai putin sigure, care nu indeplinesc standardele minime de securitate sau nu au o zona de citire 
optica vor expira in termen de cinci ani. 
Potrivit MAI, noile norme propuse includ garantii solide privind protectia datelor, pentru a asigura faptul ca 
informatiile colectate nu ajung la persoanele nepotrivite. Mai exact, autoritatile nationale vor trebui sa asigure 
securitatea cipului fara contact si a datelor stocate in acesta, astfel incat cipul sa nu poata fi piratat sau accesat 
fara permisiune. 
In plus, noile norme se refera doar la securitatea informatiilor care vor fi stocate in cartile de identitate. Acestea 
nu constituie temei juridic pentru crearea unei noi baze de date la nivel national sau la nivelul UE, aceasta fiind o 
chestiune care tine de legislatia nationala, care trebuie sa fie in deplina conformitate cu normele privind protectia 
datelor. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Consiliul UE, concluzii pentru garantarea alegerilor corecte: Sistem de alertă pentru dezinformare 
Consiliul UE a stabilit marţi o serie de concluzii cu privire la posibilele campanii de dezinformare din perioada 
alegerilor europarlamenetare, printre măsuri fiind şi instituirea unui sistem de alertă rapidă în care statele 
membre să comunice rapid informaţii privind dezinfomările. 
La mai puţin de o sută de zile până la alegerile europene din luna mai 2019, concluziile stabilesc răspunsul 
Consiliului la o gamă vastă de ameninţări pentru a garanta organizarea unor alegeri europene libere şi corecte, pe 
baza lecţiilor învăţate până în prezent. 
Concluziile vin în continuarea prezentării pachetului Comisiei intitulat „Garantarea unor alegeri europene libere şi 
corecte” în septembrie 2018, precum şi a publicării planului comun de acţiune pentru combaterea dezinformării 
de către Comisie şi Înaltul Reprezentant în decembrie 2018. 
Aceste iniţiative stabilesc o abordare globală pentru protejarea alegerilor europene din 2019 împotriva 
interferenţelor precum campaniile de dezinformare şi atacurile cibernetice din interiorul şi din afara UE. 
"Un element fundamental al naturii democratice a UE este faptul că cetăţenii ar trebui să poată vota într-un mod 
sigur şi bine informat. Concluziile Consiliului adoptate astăzi vor contribui la asigurarea faptului că există o 
abordare coordonată din partea statelor membre şi a instituţiilor UE pentru protejarea procesului democratic 
împotriva manipulării şi a interferenţelor din partea unor actori atât interni, cât şi externi" a declarat George 
Ciamba, ministrul delegat pentru afaceri europene din România, potrivit unui comunicat de presă. 
Consiliul solicită luarea unei serii de acţiuni fără caracter legislativ în următoarele luni, precum: 
-organizarea de reuniuni periodice ale reţelei europene de cooperare în materie electorală, în cadrul cărora 
statele membre pot face schimb de experienţă şi de bune practici şi pot identifica împreună ameninţările; 
-instituirea unui sistem de alertă rapidă, în cadrul căruia punctele de contact naţionale din statele membre pot 
comunica informaţii rapid cu privire la campaniile de dezinformare; 
-îmbunătăţirea comunicării strategice cu privire la valorile şi politicile europene; 
-consolidarea ecosistemului mediatic european, de exemplu prin facilitarea instituirii unei reţele multidisciplinare 
de verificatori independenţi ai veridicităţii informaţiilor şi de cercetători universitari, care să detecteze şi să 
denunţe dezinformarea din diferitele reţele sociale şi din media digitală; 
-creşterea rezilienţei cetăţenilor prin promovarea şi sprijinirea alfabetizării mediatice şi digitale; 
-promovarea activităţilor de conştientizare menite să protejeze integritatea procesului electoral, alături de 
sectorul privat şi societatea civilă; 
-evaluarea ameninţărilor cibernetice în context electoral şi prevederea de măsuri pentru combaterea acestora şi 
menţinerea integrităţii sistemului electoral; 
-lansarea unui apel către sectorul privat să investească în resurse pentru gestionarea într-un mod judicios şi 
responsabil a activităţilor online care au legătură cu alegerile; 
-explorarea posibilităţilor de cooperare lărgită cu actorii internaţionali relevanţi 
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Alegerile europene din 2019 vor avea loc într-un context în care campaniile de dezinformare şi activităţile 
cibernetice răuvoitoare, inclusiv atacuri asupra infrastructurii electorale, ar putea fi utilizate tot mai des pentru a 
interveni în procesul electoral şi a influenţa rezultatul alegerilor, previzează sursa citată. 
(Sursa: Mediafax) 
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